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رئیس جمهور سازمان برنامه و بودجه را مغز متفکر 
نظام اداری و اجرایی کشور دانست و اظهار داشت: 
ضرورت دارد هر دو عنوان برنامه و بودجه در این 
ســازمان توأمان مورد توجه قرار گرفته و مسأله 
مهم نظارت به عنوان یکی از شــئونات و وظایف 
مغفول مانده برنامه و بودجه بدون تعارف و مسامحه 

پیگیری شود.
به گزارش ایلنا، ســید ابراهیم رئیسی در ادامه فرآیند نظارت 
ستادی بر دستگاه های اجرایی صبح دیروز دوشنبه در هفتمین 
مقصد، به سازمان برنامه و بودجه کشور رفت و پس از استماع 
گزارش رئیس و مدیران این سازمان از عملکرد یکساله، به بیان 
راهکارها و پیشنهادات مهمی در جهت ارتقای کمی و کیفی 
عملکرد سازمان پرداخت.رئیس جمهور طراحی و راهبری بهینه 
مسیر توسعه کشــور را از جمله وظایف مهم سازمان برنامه و 
بودجه عنوان کرد و گفت: سازمان برنامه و بودجه مغز متفکر 
نظام اداری و اجرایی کشــور اســت که تحلیــل داده ها را به 
برنامه ریزی برای عملکرد مطلوب سایر اجزا و بخش ها تبدیل 
می کند.رئیســی تضمین ارائه خدمات عمومی با کیفیت و با 
کمترین هزینه را از دیگر وظایف سازمان برنامه و بودجه برشمرد 
و افزود: طراحی نظام راهبری کشور و رصد عملکرد آن برای 
پیشرفت همه جانبه بر عهده سازمان برنامه و بودجه است که 

پیشبرد مطلوب این موضوع به توجه جدی نیاز دارد.
رئیس جمهور در ادامه ضمن تاکید بر ضرورت توجه توأمان به 
عنوان »برنامه« و »بودجه« در این سازمان، شاخص عملکرد 
ســازمان برنامه و بودجه را اجرای عدالت عنوان کرد و اظهار 

داشت: لازمه اجرای عدالت سندی است که بتواند بخش های 
برخوردار، کم برخوردار و غیربرخوردار را مشخص کند که در این 
زمینه بهترین دست مایه »سند آمایش سرزمینی« است.رئیس 
جمهور در ادامه رصد دائمی تصمیم سازی و تصمیم گیری در 
دســتگاه های اجرایی و تطبیق آن با شاخصه های کلان را از 
مسئولیت های مهم سازمان برنامه و بودجه برشمرد و گفت: 
یکی از این شاخصه های کلان مهم و محوری، افزایش رشد 
و بهره وری اســت. در زمان تنظیم و تخصیص بودجه به یک 

سازمان باید بررسی شود که آیا این سازمان متناسب با بودجه ای 
که به آن تخصیص می یابد، بهره وری لازم را دارد یا خیر و اگر 
پاسخ منفی بود این موضوع در بودجه سال آینده لحاظ و اصلاح 
شود.رئیسی در ادامه مسأله مهم نظارت را از شئونات و وظایف 
مغفول مانده سازمان برنامه و بودجه عنوان کرد و اظهار داشت: 
اگر در کنار تنظیم برنامه و تخصیص و ارائه بودجه نقش نظارتی 
این سازمان نیز به شکل شایسته مورد توجه قرار گیرد، بسیاری 
از انحراف ها و کاستی ها در مصرف منابع رفع خواهد شد و به 

اصلاح روندها در دولت بسیار کمک خواهد کرد.
رئیس جمهور با تصریح بر اینکه نظارت به معنای نفی اعتماد 
نیست، بلکه تداوم اعتماد است، تأکید کرد: نظارت شجاعانه و 
بدون تعارف و مســامحه بر عملکرد و صرف بودجه در همه 
دســتگاه ها از سوی سازمان برنامه و بودجه مورد تأکید دولت 
مردمی است.رئیسی در بخش دیگری از سخنان خود »تنظیم 
واقع بینانه، مسأله محور و قابل تحقق برنامه هفتم توسعه« را 
از دیگر مأموریت های جدی ســازمان برنامه و بودجه برشمرد 
و افزود: دلیل اینکه بســیاری از طرح های برنامه های پنجم و 
ششم امکان تحقق نیافت، عدم توجه به این سه فاکتور مهم بود، 
بنابراین سازمان برنامه و بودجه وظیفه دارد با لحاظ جدی این 
سه مولفه و همچنین اتکا به سیاست های مصوب و سند تحول 
دولت، برنامه هفتم توسعه را تنظیم نماید.رئیس جمهور همچنین 
به این سازمان توصیه کرد در برنامه ریزی ها صرفاً به درآمدهای 
دولت اکتفا نکند و منابع مردمی و سرمایه گذاری های خارجی را 

نیز مورد توجه قرار دهد.
رئیســی بودجه ریزی عملیاتی و تخصیص بودجه بر اساس 
عملکرد ها را از دیگر ضرورت های این ســازمان دانســت و 
گفت: در این زمینه عملکرد بودجه ای دستگاه ها اهرم مناسبی 
است که می توان با استفاده از آن تحقق برنامه ها را تضمین و 
کشور را در ریل و مسیر درست قرار داد.»توجه به فرصت های 
جهش آفرین«، تأکید بر »جزئیات در بودجه ریزی« و »نقش 
دادن به استان ها« در تخصیص بودجه از دیگر نکاتی بود که 
رئیس جمهور بر آنها تاکید کرد و گفت: در این زمینه صندوق 
پیشرفت و عدالت می توانست در به سامان رساندن پروژه های 

نیمه تمام استانی بسیار نقش آفرین و مؤثر باشد که لازم است 
سازمان برنامه و بودجه همچنان اهداف آن را پیگیری کند.

رئیســی در ادامه مدیریت بر منابع و مصارف را وظیفه همه 
مدیران اجرایی در کشور دانست و اظهار داشت: مدیران همچنین 
وظیفه دارند در کنار برنامه ریزی برای صرف بودجه اخذ شده از 
سازمان  برنامه و بودجه راهکارهای درآمدزایی در دستگاه ها را 
مورد توجه قرار دهند که در این زمینه یکی از راهکارهای مهم، 

شناسایی و استفاده بهینه از اموال و املاک مازاد است.
رئیس جمهور در بخش دیگری از سخنان خود در جمع مدیران 
سازمان برنامه و بودجه با بیان اینکه بخشی از پروژه ها و مصوبات 
دور اول سفرهای استانی در انتظار تخصیص بودجه و اعتبار از 
سوی این سازمان است، بر تامین اعتبار طرح های مصوب دور 
اول سفرهای استانی تأکید کرد.»فعال سازی دبیرخانه شورای 
اقتصادی«، »میــدان دادن به بخش خصوصی«، »پیگیری 
مسأله مهم کاهش تورم«، »توجه به افزایش بهره وری بویژه 
در بخش های فرهنگی و آموزشی کشور«، »برنامه ریزی برای 
مشارکت بخش عمومی در پروژه های عمرانی و تنظیم بودجه 
۱۴۰۲« متناسب با تأکیدات و منویات رهبر معظم انقلاب و سند 
تحول دولت از دیگر توصیه های مهم رئیسی به سازمان برنامه 
و بودجه کشور بود.پیش از سخنان رئیس جمهور، میرکاظمی 
رئیس سازمان برنامه و بودجه و تعدادی از مدیران این سازمان 
گزارشی از عملکرد و برنامه های این سازمان از جمله در حوزه 
ثبات و رشد اقتصادی، آمایش و اشتغال پایدار، عدالت محوری، 
شفافیت، توسعه سامانه ها و اقدامات انجام شده در جهت تحقق 

سند تحول دولت با هماهنگی دستگاه های اجرایی ارائه کردند.

رئیسی در نظارت ستادی سازمان برنامه و بودجه:

اجرای عدالت شاخص عملکرد سازمان برنامه و بودجه است
 آیت الله جوادی آملی: خلاف و بدی را بردارید

 نه شخص مخالف را 
آیت الله جوادی آملی در ویدیویی که در صفحه رسمی اینستاگراش منتشر 
کرده است گفت: هر کس با شما اختلاف دارد؛ اختلاف را حل کن، نه مخالف 

را از پا در بیاور.
به گزارش اقتصادآنلاین، آیت الله جوادی آملی گفت: بدی را با نیکی جواب بدهید مرض را که 
با مرض مداوا نمی کنند با دارو درمان می کنند این پیام قرآن است با هر مخالفی باید سعی کنی 
خلاف را بردارید، بدی را بردارید نه شخص مخالف را. این مساله یک امر جهانی است؛ غرب هم 
اگر می خواهد متمدانه زندگی کند باید اختلاف خود را حل کند نه اینکه مخالف را تحت فشار قرار 

دهد در شرق هم باید همین طور باشد.

نایب رئیس کمیسیون عمران:
 دستگاه های دولتی همکاری خوبی 

با وزارت راه برای ساخت مسکن ندارند
نایب رئیس کمیسیون عمران مجلس گفت: همکاری فی مابین دستگاه های 
دولتی با وزارت راه و شهرسازی برای ساخت یک میلیون واحد مسکونی اصلا 

خوب نیست.
صدیف بدری در گفت وگو با ایسنا، درباره روند اجرای قانون جهش تولید مسکن و وضعیت بازار 
مسکن، بیان کرد: مجلس یک گام مهم برای ساماندهی بازار مسکن با تصویب قانون جهش تولید 
مسکن برداشت. بر اساس این قانون دولت مکلف است سالانه بالغ بر یک میلیون واحد مسکونی 
بسازد. بر اساس این قانون دستگاه های دولتی باید زمین های دراختیار خود را برای ساخت مسکن 

در اختیار وزارت راه و شهرسازی قرار دهند اما تا به امروز عملکرد خوبی نداشته اند.
ادامه روند فعلی چالش جدی در حوزه تولید مسکن ایجاد می کند

نماینده مردم اردبیل در ادامه با بیان اینکه بانک ها نیز در ارائه تسهیلات برای ساخت مسکن 
همکاری خوبی ندارند،  اظهار کرد: به جز بانک مسکن، سایر بانک ها اصلا همکاری برای ارائه 
تسهیلات ساخت مسکن ندارند. ارکان دولت باید بیش از گذشته برای ساخت مسکن پای کار 
حضور یابند.این عضو کمیسیون عمران مجلس با بیان اینکه همکاری فی مابین دستگاه های 
دولتی با وزارت راه و شهرسازی برای ساخت مسکن اصلا خوب نیست، تصریح کرد: با ادامه این 
روند ما با چالش جدی در ساخت  و تولید مسکن تا سال آینده روبرو خواهیم شد. با دست فرمون 
کنونی ساخت سالانه یک میلیون واحد مسکونی سخت است. اما اگر همه ارکان دولت پای کار 
بیایند ساخت ۴ میلیون واحد مسکونی که در قانون جهش تولید مسکن دیده شده است، دور از 

دسترس نیست.

رئیس کمیسیون صنایع مجلس:

۶۵ درصد از قوانین حمایت از تولید اجرا نشد
رئیس کمیسیون صنایع و معادن مجلس گفت: طی ۱۰ سال گدشته به دلیل 
ترک فعل دستگاه ها، ۶۵ درصد در قوانین حمایت از تولید اجرایی نشده است.

به گزارش مهر، مصطفی طاهری، دیروز در مراسم روز ملی کیفیت با اشاره به کیفیت خودروهای 
داخلی، اظهار کرد: در حوزه خودرو ذی نفعان بسیاری داریم و باید از دید ذی نفعان متغیرهایی نظیر 
آلایندگی بررســی شود. از سویی دیگر وضعیت امنیت و مصرف سوخت خودروها و همچنین 
سهامداران که به دنبال سود هستند، از دیگر ذی نفعان حوزه خودرو محسوب می شوند.رئیس 
کمیسیون صنایع و معادن مجلس افزود: بنابراین با توجه به اینکه این حوزه ذی نفعان مختلفی دارد 
باید به سمتی برویم که کیفیت، این ذینفعان را اقناع کند.این نماینده مجلس تصریح کرد: اجرای 
کیفیت در صنعت خودروسازی سطوح مختلفی دارد که از قطعه ساز تا خودروساز را در بر می گیرد.
طاهری همچنین اظهار کرد: در کشور مجموعه قوانین خوبی برای حمایت از تولید داریم اما 

بعد از گذشت ۱۰ سال، ۶۵ درصد از این قوانین به دلیل ترک فعل دستگاه ها اجرا نشده است.
وی در ادامه با بیان اینکه حرکت به سمت فشرده سازی داده های استاندارد الزامی است، گفت: 
تبادل داده در ایران با مشکل مواجه است و نیاز داریم این مسئله را در کشور حل کنیم.طاهری 
افزود: عموماً مدیران کنترل کیفیت باید گزارش عدم رعایت کیفیت را به سازمان ملی استاندارد 
بدهند اما ممکن است به دلیل تعارض منافع، روند صحیحی نباشد. بنابراین باید به سمت سامانه ای 
شدن این روند حرکت کنیم.طاهری ادامه داد: صندوقی باید ایجاد شود که منابع آن از شرکت ها 

تأمین شود اما پرداخت به عامل اجرای کنترل کیفیت به دست سازمان ملی استاندارد باشد.

مینو محرز: همه واکسن آنفلوآنزا بزنند
مینو محرز گفت:»شدت بیماری آنفلوآنزا امسال جدی بوده و حتی موارد بستری 
هم داشته ایم بر همین اساس توصیه می کنم همه واکسن آنفلوآنزا تزریق کنند.«
 مینو محرز، متخصص بیماری های عفونی به خبرآنلاین می گوید: »کمبود آنتی بیوتیک در کشور 
بسیار جدی است، با توجه به اینکه مقاومت میکروبی و عفونت های بیمارستانی نیز تهدیدهای 

مهمی محسوب می شود،  ما دچار مشکل هستیم و در درمان عفونت ها مانده ایم.«
او درباره عملکرد وزارت بهداشت در این مدت ادامه می دهد: »پیش از این هم کمبودهایی بود اما 

در حال حاضر وضع بدتر از قبل شده است و با بحران دارو و کمبودها مواجه شده ایم.«
دکتر محرز با توجه به افزایش موارد ابتلا به آنفلوآنزا در کشور می گوید: ما هر سال با شیوع آنفلوآنزا 
مواجه بودیم و که پیک این بیماری هم ماه آذر بود اما امسال با توجه به زمان راهپیمایی اربعین، 
شیوع آنفلوآنزا زودتر از سال های قبل اتفاق افتاد.این متخصص بیماری های عفونی ادامه می دهد: 
شدت بیماری آنفلوآنزا امسال جدی بوده و حتی موارد بستری هم داشته ایم بر همین اساس توصیه 
می کنم همه واکسن آنفلوآنزا تزریق کنند. او در پاسخ به این سوال که معمولا در سال های گذشته 
توصیه می شد که فقط گروه های خاص نظیر مبتلایان به بیماری های قلبی و تنفسی، سالمندان 
و کودکان و زنان باردار و ...نسبت به تزریق واکسن آنفلوآنزا اقدام کنند، توضیح می دهد: با توجه 
به میزان شیوع امسال، توصیه می کنم همه مردم برای واکسن اقدام کنند و از نظر زمانی هم باید 

بگویم که دیر نیست و حتی الان هم واکسن بزنند موثر خواهد بود.

هفت هزار میلیارد برای فوق العاده ویژه کارکنان دولت
رئیس کمیســیون برنامه و بودجه مجلس گفت: ۷ هزار میلیارد تومان اعتبار برای 

افزایش فوق العاده ویژه احکام حقوقی کارکنان دولت پیش بینی شده است.
به گزارش تجارت نیوز،  حمیدرضا حاجی بابایی رئیس کمیسیون برنامه و بودجه مجلس گفت: اعتبار ۷ 
هزار میلیارد تومانی جداگانه ای برای افزایش فوق العاده ویژه احکام حقوقی کارکنان دستگاه های کشوری و 
لشکری در قانون ترمیم حقوق ها پیش بینی شده و از این پس قابلیت اجرایی خواهد داشت.وی بیان کرد: 
با این پیش بینی، دستگاه های مشمول ماده ۲۹ قانون برنامه ششم، علاوه بر افزایش حقوق ثابت ماهانه 
که از مهر ماه در اجرای قانون جدید متناسب سازی حقوق ها به کارکنان شاغل و بازنشسته خود پرداخت 
خواهند کرد، می توانند با مجوز دولت تا ۵۰ درصد هم تحت عنوان فوق العاده ویژه و کارآمدی احکام حقوقی 
بپردازند.حاجی بابایی عنوان کرد: اعتبار ۷ هزار میلیارد تومانی برای اجرای قانون متناسب سازی حقوق ها 
در اختیار دولت قرار گرفته تا به دستگاه هایی که در این سال ها فقط بین ۱۷ تا ۳۵ درصد فوق العاده ویژه 
کارکنان خود را افزایش داده اند، اختصاص یابد و امیدواریم دولت آن را عادلانه و با اولویت توزیع کند.رئیس 
کمیسیون برنامه و بودجه مجلس تاکید کرد: افزایش فوق العاده ویژه کارکنان دستگاه ها هیچ ارتباطی با 
فروش اموال مازاد دستگاه ها ندارد و در قانون متناسب سازی چنین چیزی قید نشده، اما دولت و دستگاه ها 
اختیار دارند که برای این افزایش ابتکاراتی را در دستگاه های مشمول به خرج دهند تا تبعیض به عدالت 
تبدیل شــود. گفتنی است، هفته گذشته رئیس جمهور قانون اصلاح بودجه سال ۱۴۰۱ و ترمیم حقوق 

کارکنان و بازنشستگان کشوری و لشکری را برای اجرا به دستگاه های مشمول ابلاغ کرد.

معاون سابق ستاد امر به معروف: 
 ادامه فیلترینگ اینستاگرام و واتساپ

 در تضاد با قانون اساسی است
محمد صالح مفتاح حقوقدان و معاون اسبق ستاد امر به معروف و نهی از منکر و فعال 
سیاسی اصولگرا می گوید تداوم فیلترینگ اینستاگرام و واتساپ در تضاد با اصل ۷۹ 

قانون اساسی است.
به گزارش، خبرآنلاین،در اصل ۷۹ از قانون اساسی آمده است:» در حالت جنگ و شرایط اضطراری نظیر 
آن، دولت حق دارد با تصویب مجلس شورای اسلامی موقتاً محدودیت های ضروری را برقرار نماید، ولی 
مدت آن به هر حال نمی تواند بیش از سی روز باشد و در صورتی که ضرورت همچنان باقی باشد دولت 
موظف است مجدداً از مجلس کسب مجوز کند.«بر اساس این اصل است که محمد صالح مفتاح معاون 
پیشین ستاد امر به معروف و همچنین حقوقدان و فعال اجتماعی در این باره می گوید:» تداوم فیلترینگ 
این دو پلتفرم بر اساس تصمیم شورای امنیت کشور در تضاد با اصل ۷۹ قانون اساسی است. البته نه فقط 
این تصمیم که بسیاری از محدودیت های بلند مدتی که پیشتر در زمان کرونا هم از سوی ستاد ملی مبارزه 
با کرونا گرفته شد و داشت حق آزادی مردم را سلب می کرد دقیقا همین مشکل را داشتند و بارها در این 
باره بحث های مفصلی از سوی حقوقدان ها مطرح شده بود. درباره حکم فیلترینگ اینستاگرام و واتساپ 
هم دقیقا همین شرایط وجود دارد و این تصمیم در تضاد با قانون و اصل ۷۹ قانون اساسی است.«او ادامه 
می دهد:» برای تصمیم گیری درباره فیلترینگ نهادهای قانونی دیگری وجود دارد مثل قوه قضاییه که اگر 
چنین تصمیمی بگیرد باید بر اساس یک شکایت ، کیفرخواست و برگزاری دادگاه با حضور هیات منصفه ، 
پروسه قانونی طی شود و به حکم برسد یا کمیته تعیین مصادیق مجرمانه که در این باره تصمیم گیر است 
می توانند حکم دهند اما صدور حکم در شورای امنیت کشور یا شوراهایی از این دست تکلیفش مشخص 
است. هر محدودیتی تنها سی روز اعتبار دارد و پس از آن باید دولت لایجه بدهد . این لایحه باید در صحن 
علنی بررسی شود و برایش رای بگیرند و اگر رای آورد به شورای نگهبان برود و آنجا هم تائید شود. تازه این 

مجوز هم تنها یک ماه اعتبار خواهد داشت.«
بر اساس این گفته که توسط حقوقدانان دیگری هم تائید شده است، از اول آبان ماه ، تداوم فیلترینگ 

اینستاگرام و واتساپ بر اساس مصوبه شورای امنیت کشور وجاهت قانونی ندارد.

اخبار کوتاه 

ناهماهنگی بین دســتگاه های دولتی و کم توجهی به 
وضعیت تولید دارو پس از حذف ارز ترجیحی منجر به 
کمبود و افزایش قیمت این کالا در بازار شــد تا جایی 
که اکنون وارد کننده داروهایی هستیم که صادرکننده آن 

بوده ایم.
بازار دارو این روزها حال خوشــی ندارد، از کمبود و نایاب شدن آن 
گرفته تا مشابه نویسی برخی اقلام دارویی توسط پزشکان به دلیل 
نبود آن در بازار، وضعیت دسترسی آسان به دارو را نگران کننده نشان 
می دهد، آنطور که به گفته کارشناسان بهداشت ادامه چنین روندی 
می تواند سلامت جامعه را تهدید کند. البته اکنون صنایع دارویی ملزم 
به تولید سه شیفته دارو شــده اند و از طرفی دولت نیز برای تامین 
این کالای مهم و ضروری دســت به واردات زده است اما با توجه 
به مصرف بالای دارو آن هم در شــرایطی که هم اکنون علاوه بر 
وجود امراض، جراهات ناشــی از حوادث، جراحی های بیمارستانی، 
ویروس های فصلی و پایداری چون کرونا، آنفلوآنزا، سرماخوردگی و... 
نیز یکی پس از دیگری در فصول سرد سال ظهور و با شیوع گسترده 
جامعه را فرا گرفته نیاز به مصرف دارو بیشتر شده است، بنابراین برای 
رفع این مشکل باید فکری اساسی و اصولی شود تا عرضه دارو چه 
درقالب واردات و چه ساخت داخل با قیمت مناسب صورت گیرد. حال 
سئوال خیلی ها از مسئولان این است که چرا با وجود صنایع بزرگ و 
گسترده داروسازی کشور، تولید این کالای سلامت محور که درمان 
بیماران در گرو آن است به یکباره درسطح وسیعی کاهش یافت، به 
گونه ای که اکنون خیلی ها برای تهیه برخی داروهای خارجی و بعضا 
داخلی به دلیل کمبود و یا نایاب بودن آن مجبور می شوند تا آن را از 

بازار آزاد و با قیمت بسیار گران خریداری کنند.

بی توجهی به صنایع داروسازی دارو را گران کرد
دکتر سید محمد تقی حســینی طباطبایی، متولوژی کودکان و 
فوق تخصص کلیه بیمارستان مفید در گفتگو یا »بازار« می گوید؛ 
دارو کمیاب شده و قیمت آن بین ۷۰ تا ۷۰۰ درصد در برخی اقلام 
بدنبال حذف ارز ترجیحی و بی برنامگی دولت گران شــده است. 
وی با بیان اینکه با حذف ارز ترجیحی خیلی از متولیان سلامت به 
دولت هشدار دادند که قطع یارانه ۴۲۰۰ تومانی دارو داروسازان را با 
مشکلات عدیده ای روبه رو می کند، اما متاسفانه دولت توجه آنچنانی 
به این قضیه نکرد، اظهارداشت: آزاد سازی قیمت دارو و بدنبال آن 
عدم پرداخت مابه التفاوت گرانی آن از سوی بیمه ها به داروخانه ها 
چرخه تولید و توزیع دارو را در کشــور به هم ریخت و موجب شد تا 
صنایع دارویی به دلیل افزایش هزینه های تولید انگیزه ای برای تولید 
آن نداشته باشند.حسینی طباطبایی در ادامه افزود: تا موقعی که تولید 
مقرون به صرفه نباشد و شرکت های تولیدی چون صنایع داروسازی 
درآمد مناســب را کسب نکنند، با قیمت تحمیلی آن هم در شرایط 
حذف ارزترجیحی که قیمت مواد اولیه دارو را بشدت گران کرده است 
نباید توقع داشت تولید بصورت مرتب و معمول محصولات دارویی 
با قیمت مناسب انجام شود. حال ممکن است در یک برهه زمانی 
فشارهایی به تولید کنندگان وارد شود و یا تسهیلات و امتیازاتی به 

آنها بدهند اما به نظر می رسد تا اصل قضیه ریشه ای حل نشود.
یک تولیدکننده دارو که نخواســت نامش فاش شــود نیز گفت: 
مشکلات دارو در کشور همچنان پابرجاست. بالاخره تولید کنندگان 
دارو هم تا اندازه ای سرمایه دارند و تا یک جایی به امید وعده های 
دولتی کار را پیش می برند. از طرف دیگر گرانی مواد اولیه باعث شده 
تا سرمایه در گردش مورد نیاز این تولیدکنندگان ناگهان چند برابر شود 

در حالی که پرداخت پول از سوی شرکت های پخش نیز از ۴۵ روز 
به ۵ تا ۸ ماه رسیده و همه اینها باعث شده تا تولید کننده انگیزه لازم 

برای تولید را از ترس ورشکستگی از دست بدهد.
حذف ارز ترجیحی بدون توجه به عواقب

همایون سامه یح نجف آبادی، عضو کمیسیون بهداشت و درمان 
مجلس نیز طی گفتگویی با »بازار« راجع به آشفتگی بازار دارو گفت: 
همه این مشکلات زمانی شروع شد که ارز ۴۲۰۰ تومانی ترجیحی 
دارو حذف شد و صنایع داروسازی با چالش جدی کمبود نقدینگی، 
افزایش هزینه های تولید و ...مواجه شدند در این شرایط تولید دارو 
برای آنها صرفه چندانی نداشــت و دولت نیز با بی برنامگی و عدم 
پیش بینی و صد البته بی توجهی به وضعیت تولید دارو اقدامات خاص 
حمایتی را از این قشــر به عمل نیاورد. در این میان داروسازان توان 
واردات مواد اولیه ای که قبلا با ارز ۴۲۰۰ تومانی انجام می شــد اما 
اکنون با حذف آن بایستی با ارز ۷ برابری اقدام به واردات مواد اولیه دارو 
کنند را نداشتند.وی با بیان اینکه هشدارهای لازم درخصوص مواجهه 
با کمبود دارو قبلا داده شده بود اما خیلی به آن توجه نکردند، گفت: 
حذف ارز ترجیحی بدون تامین و ایجاد زیرساخت های لازم حداقل 
در این بخش محرز بود آن طوری که داروسازها برای تهیه مواد اولیه 
خواستار وام بانکی بودند و بانک ها نیز آنها را در این زمینه همراهی 
نکردند. در چنین شرایطی برخی داروسازها نیز مواد اولیه ای که قبلا 
با ارز ۴۲۰۰ تومانی وارد کرده بودند احتکار کردند و به کار نگرفتند تا با 
قیمت جدید یعنی ارز نیمایی برای کسب سود بالا اقدام به تولید کنند. 
به طور مثال یک شیشه شربتی که قبلا ۷ هزار تومان قیمت داشت 
با نرخ جدید به ۲۶ هزار تومان رســیده بود و بعضا خیلی از داروهای 
تولید با ارز ارزان را انبار کردند تا با قیمت جدید گران بفروشــند، این 

موضوع باعث شد تا خط تولید دارو به نوعی بخوابد و عرضه دارو نیز 
به بازار بشدت کم شود.

 داروخانه ها منتظر پول بیمه ها و داروسازها 
منتظر پول داروخانه ها

این عضو کمیسیون بهداشــت مجلس در ادامه خاطرنشان کرد: 
مشکلات به همینجا ختم نشد، چرا که به دلیل کم کاری، بی توجهی 
و ناهماهنگی ها بین دستگاه ها بازپرداخت پول نیز از سوی بیمه ها 
به داروخانه ها که قرار بود مابه التفاوت قیمت دارو پس از حذف ارز 
ترجیحی توسط بیمه ها تامین و از جیب مردم صرف نشود، متاسفانه 
با قصور به کندی به داروخانه ها داده می شد، این موضوع مهم نیز 
باعث شد تا داروخانه ها با مشکل کمبود شدید نقدینگی برای تهیه 
دارو و پرداخت پول به داروسازها مواجه شوند و صنایع دارویی نیز در 
این چرخه معیوب با کمبود نقدینگی مواجه و تولید دارو به شکل برخط 
صورت نگیرد.وی با بیان اینکه این مســائل باعث شد تا تولید دارو 
بشدت افت کند و عرضه آن نیز در بازار کاهش و البته با نرخ گران 
بدست مصرف کنده برسد، افزود: با حذف ارز ترجیحی هزینه های 
تولید افزایش یافت زیرا تهیه مواد اولیه با قیمت گران تامین می شد، در 
چنین شرایطی داد مردم از کمبود دارو بلند شد، آنوقت مسئولان برای 

تامین و تولید دارو صنایع داروسازی را ملزم به تولید این کالا کردند.
 واردکننده داروهایی شده ایم که آن را تولید

 و صادر می کردیم
سامه یح نجف آبادی درپاسخ به این سئوال که هم اکنون داروسازها 
سه شیفته کار می کنند و واردات برخی داروها چون آنتی بیوتیک ها 
و ... در حال انجام اســت اما باز هم مشــاهده می شود برخی اقلام 
دارویی در داروخانه ها یافت نمی شود، گفت: بدنبال ناکارآمدی های 

دولت در حذف ارز ترجیحی دارو و بی توجهی به صنایع داروسازی 
وزارت بهداشــت برای تامین نیاز دارویی کشور اقدام به واردات دارو 
کرده است در حالی که بیش از ۴۰ سال است هنوز داروهایی چون 
استامینوفن و ... وارد کشور نشده است. بنابراین این مایع شرمساری 
است با وجودی که خودمان تولید کننده و حتی صادر کننده برخی 
داروها بوده ایم اما اکنون همــان داروها را وارد می کنیم. از طرفی 
چون مصرف دارو در کشور بالاست، بنابراین واردات قطره چکانی 
دولــت نیز درد آنچنانی را در بحث تامیــن دارو دوا نمی کند و این 
اقدامات، اقداماتی مســکن است در حالی که می توانستند از ابتدا با 
نظارت و برنامه ریزی درست از بروز چنین اتفاقی ممانعت کرد.وی با 
تاکید براینکه عاملان اصلی ایجاد چالش در صنعت دارو به دلیل بی 
تفاوتی آنها به سلامت جامعه باید محاکمه شوند، افزود: برکناری برخی 
مدیران در این بخش تنبیه محسوب نمی شود، چرا که مقصران چنین 
آشفتگی در بازار دارو باید پاسخگوی بی توجهی های خود باشند زیرا 
مشاهده می شود خیلی ها مواد اولیه و یا دارو را در این شرایط سخت 
انبار کرده تا با قیمت بالاتری بفروشند.بنا به این گزارش، دولت اکنون 
برای رفع کمبودهای دارویی کشــور اقدام به واردات این کالا کرده 
است، از طرفی نیز داروسازان را با حمایت های ویژه به تولید این کالا 
ترغیب کرده این در حالی است که به گفته کارشناسان چنین اقداماتی 
به دلیل مصرف بالای دارو و از آن مهمتر آشفتگی چرخه تولید، توزیع 
داروهای وارداتی، مسکنی بیش نیست، بنابراین برای مرتفع شدن این 
مشکلات بایستی با برنامه ریزی اصولی وارد عمل شد، اقداماتی که 
منجر به تامین نیاز مالی صنایع تولیدی دارو و از طرفی رفع مشکل 
نقدینگی داروخانه ها در فروش داروی یارانه ای با تامین به روز بدهی 

های آنها از سوی بیمه ها شود.

سرگیجه دارویی؛ افزایش 70 تا 700 درصدی قیمت
کمبود سرمایه در گردش تولید کنندگان را به اغما برد

رستم قاسمی وزیر راه و شهرســازی اظهار داشت: بنده به دلیل 
وظایف کاریم به ۶۰ کشور دنیا سفر کرده ام و واقعا وقتی از فرودگاه 
کشــور های خارجی وارد فرودگاه امام می شوم گویی از یک شهر 

بزرگ وارد یک روستا شده ام.
به گزارش اقتصاد آنلاین، وزیر راه و شهرسازی اظهار داشت: بنده به دلیل وظایف 
کاریم به ۶۰ کشور دنیا سفر کرده ام و واقعا وقتی از فرودگاه کشور های خارجی وارد 
فرودگاه امام می شوم گویی از یک شهر بزرگ وارد یک روستا شده ام.رستم قاسمی در 
آیین بهره برداری از باند ۲۹ چپ فرودگاه مهرآباد و و آغاز احداث ترمینال ۱۰۰هزار متر 
مربعی این فرودگاه و کلنگ زنی مرکز پشتیبان کنترل فضایی کشور با بیان اینکه حال 
حمل و نقل کشور خوب نیست، اظهار داشت: در تمام بخش ها و شقوق حمل و نقل با 
مشکلات مواجه هستیم. به طوریکه سرعت قطار در بخش بار کمتر از ۱۰ کیلومتر بر 
ساعت است و عمر بسیار از واگن ها و لوکوموتیو ها به بیش از دو برابر سن و عمرشان 
رسیده اید.وی ادامه داد: در حال حاضر ۴۰۰ هزار کامیون در حال تردد هستند که۲۰۰ 
هزار دستگاه کامیون همین امروز باید از ناوگان خارج شوند و سالانه چند هزار میلیارد 
تومان هزینه اضافه سوخت را برای ناوگان فرسوده می پردازیم.وزیر راه و شهرسازی با 
اشاره به وضعیت فرودگاه های کشور تاکید کرد: هر چند در فرودگاه های کشور اقدامات 
و کار های بزرگی انجام شده، اما وضعیت خوبی ندارند.وی ادامه داد: این فرودگاه ها در 
شأن جمهوری اسلامی ایران نیست و در کنار مهمانان خارجی در حین عبور از تونل 
فرودگاه امام واقعا خجالت می کشم و این وضعیت فرودگاهی کشور در شأن مردم و 

ایران نیست.وزیر راه و شهرسازی با بیان اینکه در بخش هوایی با مشکل وضعیت 
حقوق و دستمزد کارکنان مواجه هستیم، ادامه داد: در حال حاضر وضعیت درآمد و 
معیشت کارکنان هوایی فاجعه است و تا زمانی که وضعیت این کارکنان منطقی نشود 
ادامه کار سخت خواهد بود.وی افزود: لازم است در این باره مجلس اقدام ویژه انجام 
دهد. باید توجه داشت که بخش هوایی و شغل خلبانان و کارکنان هوایی از مهمترین 
و امنیتی ترین مشاغل را دارند. به طور قطع شیوه مرگ انسان ها تفاوتی با هم ندارد، 
اما وقتی در حادثه تصادف اتوبوسی ۴۰ نفر کشته می شوند این حادثه سرو صدایی 
در دنیا ندارد، اما اگر در سقوط هواپیمایی ۴۰ نفر کشته شود تمام دنیا مطلع و درباره 
وضعیت هوایی کشورمان قضاوت می کنند؛ بنابراین باید وضعیت معیشتی کارکنان 
هوایی کشورمان بهبود پیدا کند.قاسمی گفت: هر چند امروز در بخش فرودگاهی 
یک باندی افتتاح می شود و اقدام مهمی است، اما کافی نیست و فرودگاه های کشور 
نمی تواند در شأن ۸۰ میلیون جمعیت کشور باشد. سالن های فرودگاه مهرآباد به ۵۰ 
سال قبل بر میگردد و فرودگاه مشهد دیگر قابلیت نشست و برخاست ندارد و فرودگاه 
مشهد باید با شهر فرودگاهی تبدیل شود.وی افزود: هر چند در بخش هوایی در طول 
یک سال گذشته اقداماتی انجام شده و تعدادی هواپیما خریداری شده، اما این اقدامات 
کافی نیست.قاسمی با بیان اینکه از عده ای از دوستان نامهربانی  هایی می بینیم و اجازه 
انجام برخی از اقدامات را نمی دهند، تاکید کرد : مجوز سرمایه گذاری ۲۰ میلیارد دلاری 
در حمل و نقل را گرفته ام که اگر اجازه دهند با این مجوز اقدامات بنیادی در بخش 

حمل و نقل از جمله خرید هواپیما و ساخت لوکوموتیو می توان انجام داد.

مجلس  فرهنگی  کمیسیون  سخنگوی 
شورای اســلامی با تاکید بر اینکه حق 
نداریم برای حضور مســئولان در جام 
جهانی ریالی هزینه کنیم، گفت: ما اعلام 
کرده ایم که هرکسی که می خواهد برای 
جام حهانی به قطر سفر کند، این سفر 
باید با هزینه شخصی انجام شود؛ این را 
به مسئولان متذکر شدیم و به طور جدی 

هم پیگیری می کنیم.
احمد راســتینه در گفت وگو با ایسنا درباره سفر مدیران دولتی به قطر در ایام 
برگزاری جام جهانی فوتبال با تاکید بر اینکه در این زمینه در ابتدا باید یک لیست 
روشن و شفاف داشته باشیم، اظهار کرد: از دولت خواسته ایم تا لیست افرادی که از 
دستگاه های دولتی یا مراجع رسمی در ایام برگزاری جام جهانی به دلیل مسئولیت 
و شرح وظایف شان به قطر سفر می کنند، به مجلس ارائه دهند. اگر مدیری خارج 
از وظایفش و بدون هیچ دلیل منطقی در قطر حضور یابد، مسئولان ذیربط باید 
حتماً پاسخگو باشند.وی افزود: همچنین به دولت متذکر شده ایم که به جای 
اینکه هجوم نیروهای دولتی به جام جهانی صورت بگیرد، از سازمان های مردم 
نهاد )سمن ها( و نیروهای داوطلب مردمی، ورزشکاران، پیشکسوتان و هنرمندان 
و نیروهای مردمی که در عرصه های فرهنگی و اجتماعی فعال هستند، به همراه 

خانواده های شان استفاده کنیم؛ بنابراین مجلس در 
ایــن موضوع به صورت جدی پیگیری می کند و 
ان شــاءالله گزارشی که از دولت خواهیم گرفت را 
به اطلاع رسانه ها می رسانیم. رئیس کمیته تربیت 
بدنی کمیسیون فرهنگی مجلس با تاکید بر اینکه 
حق نداریم برای حضور مسئولان در جام جهانی 
ریالی هزینه کنیم، گفت: مــا اعلام کرده ایم که 
هرکسی که می خواهد برای جام جهانی به قطر سفر 
کند، این سفر باید با هزینه شخصی انجام شود و 
حق نداریم برای حضور مسئولان در جام جهانی ریالی هزینه کنیم؛ این را به 
مسئولان متذکر شدیم و به طور جدی هم پیگیری می کنیم. البته ممکن است 
نماینده یا مســئولی با هزینه شخصی خودش برود که قصه اش فرق می کند. 
راستینه افزود: همانطور که پیشتر نیز اعلام کرده ایم، کمیسیون فرهنگی مجلس 
نماینده ای جهت همراهی با تیم ملی فوتبال در مســابقات جام جهانی اعزام 
نمی کند و مجموعه مجلس نیز فعلًا برنامه ای برای اعزام نماینده ندارد، اما ممکن 
است هیئت رئیسه مجلس ماموریتی نظارتی برای برخی از نمایندگان تعریف 
کند؛ در این صورت، این سفر ماموریت است و قصه اش فرق می کند.وی گفت: 
ظرفیت های نظارتی مجلس را توسط نیروهای مردمی فعال کرده ایم و ان شاءالله 

از ظرفیت هایی که به صورت میدانی در قطر حضور دارند، استفاده می کنیم.

هنگام عبور از فرودگاه امام در کنار مهمانان خارجی 
خجالت می کشم

وزیر راه و شهرسازی:

 حق نداریم برای حضور مسئولان 
در جام جهانی قطر ریالی هزینه کنیم

سخنگوی کمیسیون فرهنگی مجلس:

در حالی ایــن روزها مرکز آمار می گویــد قیمت نهاده های 
ساختمانی در تابســتان کاهش داشته که قیمت تمام شده 

مسکن در این روزهای رکود، همچنان روند صعودی دارد.
مرکز آمار چند روز پیش گزارشــی منتشر کرد که در فصل تابستان۱۴۰۱، 
شاخص قیمت نهاده های ساختمان های مسکونی شهر تهران به عدد ۱۴۹۱,۸ 
رسید که این رقم نسبت به شاخص فصل قبل )۱۵۴۴.۲( ۳.۴ درصد کاهش 
داشته است. این آمار نشان می داد که بیشترین تورم فصلی مربوط به گروه 
اجرایی »نقاشی ساختمان « با ۹.۹ درصد و گروه اجرایی »سیمان، بتن، شن 
و ماسه« با ۱۵.۴ درصد کاهش، با بیشترین کاهش تورم فصلی نسبت با سایر 
گروه ها مواجه شده است. اما پرس و جو از سازندگان مسکن نشان می دهد که 
قیمت تمام شده مسکن نه تنها کاهش نداشته بلکه روند صعودی داشته است.
امیر رضا رامشگر یکی از سازندگان مسکن در مناطق شمالی تهران در پاسخ 
به این پرسش که مرکز آمار اعلام کرده است که قیمت مصالح ساختمانی در 
تابســتان افت داشته است پس بنابراین باید قیمت تمام شده ساخت نیز اگر 
کاهش ندارد حداقل رشــد هم نداشته باشد؟ گفت: نکته ای در این روزهای 
بازار مســکن و ساخت و ساز در میان سازنده های مسکن مطرح است و آن 
هم این است که قیمت مصالح ساختمانی در کنار رشد هزینه های انشعاب و 
عوارض کمر سازنده ها را شکسته است.وی ادامه می دهد: اینکه در تابستان 
اعلام می شود قیمت مصالح ساختمانی کاهش داشته است آن هم عدد ناچیز 
۴ درصد تنها می تواند برای رسانه ها مفید و مناسب باشد. اگر از سازندگان و 
کسانی که کف بازار مسکن هستند بپرسید متفق القول اعلام خواهند کرد که 
اتفاقا در روزهای تابستان تمام مصالح ساختمانی افزایش داشت. و اگر هم مرکز 
آمار می گوید قیمت سیمان و یا بتن کاهش داشته است شاید منظور از این 
کاهش قیمت نسبت به روزهایی که قیمت ها به شدت رشد کرده بود باشد؟او 
در خصوص رکود بازار مسکن چه در بخش خرید و فروش و چه در بخش تولید 
مسکن می گوید: در مناطق پر برخوردار و شمال تهران حتی در طول یک هفته 

هم پروانه ساختمانی از سوی شهرداری ها صادر نمی شود. حال سوال این است 
وقتی سازنده های مسکن هر هفته با گرانی مصالح ساختمانی و نهاده های تولید 
و عوارض و انشعابات مواجه نشوند چرا باید از ساخت و ساز فراری باشند؟ یکی 
از انبوه سازان فعال در نهضت ملی مسکن رشد قیمت مصالح ساختمانی به 
خصوص قیمت ورق را بالا عنوان کرده و می گوید: قیمت مصالح ساختمانی 
در ســال های اخیر همواره رو به رشــد بوده و هیچ گاه کاهشی نبوده است.

فرج الله یعقوبی یکی از انبوه سازان فعال در نهضت ملی مسکن در گفتگو با 
»بازار« در پاسخ به این پرسش که نقش رشد قیمت مصالح ساختمانی در قیمت 
 تمام شده مسکن چقدر است؟ می گوید: در سال ۱۴۰۰ ورق فولادی کیلویی
 ۷ هزار تومان بود و در پایان ۱۴۰۰ این عدد به ۳۰ هزار تومان رسید. حال اگر 
ساختمان های فولادی و بلند مرتبه سازی را بخواهیم بررسی و قیمت تمام 
شده آنها را با قیمت تمام شده سال های اخیر مقایسه کنیم متوجه خواهیم شد 
که این اثرگذاری رشد قیمت ورق تا چه حد می تواند قیمت تمام شده مسکن 
و در نهایت قیمت نهایی را افزایش دهد. وی با بیان اینکه اگر چه مسکن امروز 
متناسب با تورم رشد نکرده و از تورم ۳۰ درصد کمتر رشد کرده است ادامه می 
دهد: رشد قیمت مصالح ساختمانی و هزینه صدور پروانه های ساخت و انشعابات 
به شکل قابل توجهی در ماههای گذشته رشد کرده اند و این موارد می تواند 

به طور مستقیم در کنار رشد دستمزدها قیمت تمام شده مسکن را بالا ببرند.
افت قیمت مصالح ساختمانی تقریبا نشدنی است

اما جهانبخش مالکی عضو اتحادیه املاک نیز در گفتگو با بازار با اشاره به اینکه 
افت قیمت مصالح ساختمانی تقریبا نشدنی است گفت: انتظار برای به سرانجام 
رسیدن برجام در برهه ای باعث شد تا متقاضیان مسکن از خرید مسکن به 
این امید که قیمت کاهش داشته باشد منصرف شوند. این انصراف برای خرید 
و حتی ساخت مسکن برای این بود که تصور می شد قیمت مصالح ساختمانی 
افت خواهد کرد و قیمت تمام شــده و در نهایت قیمت مسکن نزولی خواهد 
شد.وی ادامه داد: با پیچیده شدن روند مذاکرات برجام و طولانی شدن و عدم 

توافق که با سنگ اندازی طرفین مقابل ایران، برجام در موعد مقرر به سرانجام 
نرسید باعث شد تا تقریبا صاحبان سرمایه و سازندگان به این موضوع پی ببرند 
که افت قیمت مصالح ساختمانی تقریبا نشدنی است. تاثیرپذیری طولانی شدن 
مذاکرات برجام از یک ســو و حذف ارز ۴۲۰۰ تومانی از سوی دیگر این پیام 
را به بازار منتقل کرد که قیمت تمام شده مسکن نه تنها کاهشی نخواهد شد 
بلکه روندی صعودی به خود خواهد گرفت. مالکی اضافه کرد: توقف ساخت و 
ساز در اغلب مناطق شهرداری تهران به خاطر کاهش تعداد طبقات نیز در کنار 
عواملی مثل رشد قیمت تمام شده ساخت مسکن در آینده منجر به سونامی 
قیمت خواهد شد.البته طبق گزارش هایی از بازار مصالح ساختمانی حاکی است 
که قیمت یونولیت سقفی که در مهر ماه ۷۰ هزار تومان بود امروز به ۴۰۰ هزار 

تومان رسیده است.
فرشید پورحاجت دبیر کانون انبوه ســازان مسکن از تداوم افزایش قیمت 
پلاستوفوم خبر داده و گفته بود که هزینه ساخت هر مترمربع واحدهای نهضت 
ملی مسکن ۲۷۰ هزار تومان افزایش یافت. وی با بیان اینکه در ادامه افزایش 
قیمت، یک بلوک استاندارد پلاستوفوم به ۴۰۰ هزار تومان افزایش یافته است 
افزود: پتروشیمی ها از عرضه مواد اولیه تولید پلاستوفوم به کارخانه های تولید 
خودداری می کنند و این مسئله باعث شده تا برخی کارخانه ها تعطیل شوند.

پیشتر سید محسن ترابی مدیر عامل شرکت ســازنده مسکن »ترابی« در 
گفتگو با »بازار« با اشــاره به اینکه قیمت تمام شده ساخت مسکن دو تا سه 
برابر نسبت به سال گذشته افزایش داشته است گفته بود: رشد قیمت مصالح 
ساختمانی از ابتدای امسال تاکنون به شکلی بوده است که اگر مقایسه ای با 
سال گذشته داشته باشیم متوجه خواهیم شد که هزینه تمام شده مسکن را دو 
تا سه برابر افزایش داده است و همین موضوع می تواند بر جهش قیمت مسکن 
در سال های آتی تاثیر گذار باشد. سازنده در آغاز پروژه می خواهد بداند که اگر 
پروژه ای را شروع می کند چه میزان هزینه نیاز است اما متاسفانه شرایط به 

گونه ای شده است که از این پیش بینی ها عاجز است.

صالح آبادی، گفت: افرادی که نگران نوســان در بازار ارز هستند و به این دلیل خرید ارز انجام 
می دهند باید بدانند که از روزهای آینده ابزار جدید را در این حوزه معرفی می کنیم.

به گزارش خانه ملت، علی صالح آبادی رئیس کل بانک مرکزی در جمع خبرنگاران و در تشریح نشست دیروزکمیسیون 
اقتصادی مجلس که به منظور بررسی برنامه دولت سیزدهم در مدیریت بازار ارز و اتخاذ راهکارهای مناسب با توجه به 
شرایط اخیر بازار تشکیل شده بود، گفت: نشست بسیاری خوبی را با حضور اعضا و رئیس کمیسیون اقتصادی داشتیم و در 

آن در خصوص نوسانات بازار ارز و دلایل آن توضیحاتی ارائه شد و نمایندگان نیز راه کارهایی را مطرح کردند.
وی افزود: بر اساس گزارشی ارائه شده از سوی بانک مرکزی خوشبختانه در سال جاری به دلیل اینکه ارز ترجیحی حذف 
شده و دیگر این نوع را ارز نداریم حجم عرضه های بانک مرکزی در بازار بیشتر شده و از سوی دیگر تقاضای ارز کاهش 
پیدا کرده است. در گذشته کالاها با نرخ ارز ۴ هزار و ۲۰۰ تومانی وارد و بعضا به کشورهای دیگر قاچاق می شدند. کاهش 
تقاضا برای ارز و افزایش عرضه بانک مرکزی باعث شده تا بانک مرکزی در حال حاضر روزانه بعضا بیش از یک میلیارد 
دلار ارز در بازار عرضه کند. این میزان عرضه شامل عرضه های بانک مرکزی، صادرکنندگان نفتی و غیرنفتی می شود 
درحالی که معمولا یک سوم و یا یک چهارم از میزان ارز عرضه شده در بازار معامله می گردد که حاکی از بهبود عرضه 
ارز در بازار است.ویگفت: بازار متشکل ارزی باعث شده تا صادرکنندگان غیرنفتی که به صورت اسکناس ارز خود را عرضه 
می کنند بتوانند به سهولت ارز خود را عرضه نمایند و تعادلی را در آن بازار شاهد باشیم.وی ، تصریح کرد: امیدوارم باتوجه به 
حضور و مدیریت بانک مرکزی در بازارهای مختلف از جمله اسکناس و حواله و همچنین کمک های انجام شده از سوی 
صادرکنندگان شاهد آرامش بیشتری در بازار باشیم.رئیس کل بانک مرکزی در خصوص اینکه پیش از این از سوی بانک 
مرکزی در کمیسیون های مجلس قول داده شده بود تسهیلاتی برای تعهدات ارزی تولیدکنندگان و صادرکنندگان ارائه 
شود، گفت: آیین نامه ای در این زمینه تهیه شده و در دستورکار هیات دولت قرار دارد، با تصویب این آیین نامه می توانیم 
کمک های بیشتری نسبت به قبل داشته باشیم اما انچه که درحال حاضر انجام می دهیم و درآینده نیز بهبود می دهم این 
است که صادرکنندگان می توانند ارز حاصل از صادرات خود را به روش های متفاوت به چرخه تجاری کشور بازگردانند. 
می توانند بخشی از ارز خود را در سامانه نیما و بخشی دیگر را در بازار متشکل ارزی و حتی بخشی از ارز را به واردات در 
مقابل صادرات اختصاص دهند و یا صرف تسویه بدهی ارزی خود کنند.صالح آبادی در خصوص رفع نگرانی مردم با توجه 
به نوسانات نرخ ارز، گفت: افرادی که نگران نوسان در بازار ارز هستند و به این دلیل خرید ارز انجام می دهند باید بدانند که از 
روزهای آینده ابزار جدید را در این حوزه معرفی می کنیم تا بتوانند اوراقی را که منتشر می شود خریداری کنند و دیگر نگرانی 
از این جهت نداشته باشند. خریداران در سررسید هایی مشخصی می توانند اوراق را به بانک مرکزی بفروشند. جزئیات این 

ابزار جدید طی امروز و یا فردا منتشر می شود و می تواند نگرانی افراد را برطرف کند.

 انبوه سازان: قیمت مصالح ساختمانی افزایش دارد
تناقض آماری مرکز آمار با کف بازار

ابزار جدیدی برای خرید ارز معرفی می شود
رئیس کل بانک مرکزی:


